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0. Technische briefing grafietuitstoot Tata Steel/Harsco 

 

De voorzitter opent de bijeenkomst en heet de aanwezigen welkom. Er worden drie 

presentaties gehouden over de grafietregels bij Tata Steel/Harsco. Na de presentaties mogen 20 
er enkel technische vragen gesteld worden.  

 

Dhr. Van Belkom van de provincie Noord-Holland geeft een presentatie over de grafietregens.  

Dhr. Bakker, directeur Handhaving van de Omgevingsdienst, geeft een presentatie over het 

vergunningenproces.  25 
Mw. Heugens van het RIVM geeft een presentatie over het rapport dat is opgesteld naar 

aanleiding van het onderzoek naar de gezondheidseffecten voor bewoners van Wijk aan Zee.  

 

Technische vragen naar aanleiding van de presentaties:  

 30 
Dhr. Heijnen (CDA) vraagt wanneer de vergunningseis is opgenomen van stofoverlast op 2 m 

afstand van de bron en wanneer de eerste overtreding is geconstateerd. Wat volgt er 

aanvullend op het voorlopige rapport van RIVM? Welke resultaten kan men verwachten en in 

hoeverre kunnen deze afwijken van het rapport dat nu beschikbaar is? 

 35 
Mw. Klaassen (D66) vraagt wanneer de metingen voor ultrafijnstof zullen worden uitgevoerd. 

Dhr. Bakker wordt verzocht in te gaan op de juridische stappen die ILT genomen heeft. Tata 

hanteert de best beschikbare techniek, maar hoe verhoudt zich dat tot deze stap? Zijn er 

voldoende instrumenten beschikbaar voor de OD om in control te zijn? 

 40 
Dhr. Steeman (D66) vraagt waarom in 2014 is gekozen voor een nieuwe werkwijze. Welke 

afstand kunnen grafietregens overbruggen, want ook in andere omliggende dorpen is 

commotie ontstaan.  

 

Dhr. Terwal (VVD) vraagt of er ook risico’s aan verbonden zijn voor de werknemers van Tata 45 
Steel en Harsco. De data die gebruikt worden, zijn afkomstig van het algemene luchtmeetnet 

en Tata Steel heeft 5 meetpunten. In de resultaten zijn de grafietregens niet terug te zien. 

Werkt het algemene luchtmeetnet naar behoren en zijn er misschien meer meetpunten 

noodzakelijk?  

 50 
Mw. Kocken (GL) constateert dat er op één bepaalde dag bemonsterd is. De slakken kunnen 

steeds een andere samenstelling hebben, geldt dat dan ook voor de grafietregens? Kunnen 

beide samenstellingen vergeleken worden?  

 

Dhr. Dekker (FvD) vraagt waarom er enkel met grafietregens een benedenwindmonster is 55 
afgenomen en niet zonder grafietregens. Dan zou er een goede vergelijking kunnen worden 

gemaakt.  

 

Dhr. Smaling (SP) vraagt hoe de OD zich verhoudt tot de ILT, mede in het kader van de 

juridische acties van ILT. Worden bezoeken van de OD vooraf bij Tata aangekondigd? Waarom 60 
valt Harsco niet onder het BRZO-besluit? Gevraagd wordt of er een totale risicoanalyse is 

uitgevoerd met daaruit voortvloeiend de noodzakelijke maatregelen om de blootstelling te 

minimaliseren, waarbij zowel naar de bedrijfskant als de gezondheidseffecten bij bewoners 

wordt gekeken. Lopen de waterwingebieden ook een risico? 
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 65 
Dhr. Klein (CU) constateert dat Tata Steel op 4 juni heeft beloofd om volledig te stoppen met 

vloeibaar kiepen. Daarna is er toch een stofexplosie geweest. Graag een toelichting. Wat is de 

zin van de eis in de vergunning dat er niet verder dan 2 m van de bron stof verspreid mag 

worden? 50 m is een meer reële waarde. Hoe komt men aan 2 m? Kan op basis van de 

literatuur een inschatting gegeven worden van het risico van inademen of opnemen van 70 
grafiet? Draagt dit bij aan de effecten? 

 

Ines Kostić (PvdD) vraagt of er enkel is gekeken naar de gevolgen van hand- en 

mondoverdracht van metalen en niet naar andere besmettingsbronnen. In het rapport wordt 

vermeld dat er geen geschikte luchtmetingen mogelijk zijn in de provincie. Is dat wenselijk 75 
vanuit gezondheidsoogpunt? Vóór de grafietregen is een veegmonster genomen. Bij de eerste 

monsters lag de waarde van de PAK’s een factor 2.6 tot 7.5 hoger dan de hoogst gemeten 

waarde van de grafietregenmonsters. Klopt het dat er een verhoogde kans op kanker bestaat? 

In 2014 is overgestapt naar de nieuwe werkwijze. Klopt het dat er na de testfase geen 

controle meer is uitgevoerd door de OD en dat Tata gedurende twee jaar – illegaal – is 80 
doorgegaan met deze werkwijze?  Pas na twee jaar in 2016 na de officiële vergunning is 

geconstateerd dat Harsco tijdelijk illegaal heeft gehandeld. Hoe heeft dit kunnen gebeuren en 

wat zijn de gevolgen hiervan? Heeft de OD te weinig capaciteit beschikbaar om een dergelijk 

groot terrein met veel installaties te controleren?  

 85 
Dhr. Zoon (PvdD) vraagt waarom Harsco niet onder de groep grote bedrijven BRZO valt en 

Tata Steel wel. Is er een technische mogelijkheid om terug te gaan naar de eerdere werkwijze 

met ROZA-slakken? Er bevinden zich veel zware bedrijven op het terrein. Is hier sprake van 

aanvullende risico’s? 

 90 
Mw. Van Soest (50plus/PvdO) vraagt wat de bevoegdheden en verantwoordelijkheden zijn van 

de OD en de ILT in relatie tot de bevoegdheden van de provincie die de 

hoofdverantwoordelijke is.  

 

Mw. Jellema (PvdA) vraagt waarom in november 2018 er een plotselinge toename ontstond. 95 
Wat wordt precies bedoeld met ‘escalatie’, de uitstoot of een andere situatie? Welke situaties 

moeten zich voordoen voordat door RIVM een verdiepend onderzoek wordt gestart? 

 

Dhr. Van Belkom antwoordt dat vanaf augustus 2019 op advies van RIVM drie maanden wordt 

gemeten op ultrafijnstof. De meetpunten zijn geijkt en werken naar behoren, maar deze 100 
meten langdurige gemiddelden terwijl grafietregens een kort incident betreffen. Deze komen 

niet terug in de gemiddelde metingen. Er zijn 5 meetpunten bij Tata aanwezig, maar een 

grafietregen wordt niet gemeten als die net langs een meetpunt waait. Er is gestart met een 

project Hollandse Luchten om een fijnmaziger netwerk te realiseren met150 zendstations in 

de omgeving. De stofwolk op 4 juni was geen explosie, maar door de harde wind is er meer 105 
grafiet uit een SLAK-pan weggewaaid, aldus Tata. Het is heel lastig om grafietregens te meten 

omdat men dan op dat moment ter plekke aanwezig moet zijn en het is niet te voorzien 

wanneer de grafietregens ontstaan. De provincie heeft de OD opdracht gegeven tot het 

onderzoek. ILT is de toezichthouder namens het Rijk en die kan reageren op acties van het 

bevoegde gezag. Het woord escalatie ziet op de maatschappelijke escalatie.  110 
 

Dhr. Bakker antwoordt dat de Harsco-vergunning in 2010 is aangepast met de eis van 2 m 

vanuit de bron, mede naar aanleiding van de Nederlandse emissierichtlijn waarin staat dat er 

niet verder dan 2 m vanuit de bron zichtbare stofoverdracht mag zijn. De OD verleent in 

mandaat de vergunning namens de provincie en ILT kan – ook als toezichthouder – net als 115 
iedere andere burger of instantie in Nederland beroep instellen tegen deze vergunning.  De 

Europese richtlijn is van toepassing en de best beschikbare techniek wordt gehanteerd voor 

de ijzer- en staalproductie in Hoogoven 6 en Hoogoven 7 om de stikstofemissie te 

verminderen. Bij Hoogoven 6 (waar nieuwe technieken worden toegepast omdat deze nog niet 

zo lang geleden is gerealiseerd) wordt wel 100 microgram per m3 gerealiseerd en Hoogoven 120 
7 kent 140 microgram per m3 in plaats van 170. Hier heeft dus al een verlaging 

plaatsgevonden. ILT vindt dit echter onvoldoende en is van mening dat een 

kosteneffectiviteitsonderzoek geëist zou moeten zijn naar de mogelijke maatregelen. Dit 

voorstel is beoordeeld als geen haalbare variant gebaseerd op de best beschikbare techniek. 

De depositiecurve van grafiet is heel lastig vast te stellen, daarvoor zijn 125 
depositieberekeningen noodzakelijk. Er bestaat een groot verschil tussen de gevolgen van 
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grafietexplosies en grafiet dat vrijkomt bij onzorgvuldig kiepen. Er is wel gecontroleerd in de 

testfase van vloeibaar kiepen maar niet op ROZA-slak. De proef is formeel nooit afgerond en 

men is doorgegaan met kiepen, maar deze situatie is gelegaliseerd in de vergunning. In 2016 

is een waarschuwing gegeven en daarna is er een hele rustige periode geweest tot juni 2018. 130 
Toen heeft de eerste concrete handhavingsactie plaatsgevonden. De OD bepaalt niet of 

Harsco als een BRZO-bedrijf wordt aangemerkt, die typeringen zijn vastgelegd in het Besluit 

risico’s zware ongevallen. Het bedrijf wordt aangemerkt als een afvalverwerkingsbedrijf. 

Volgens de regels hoeft er maar een keer per jaar gecontroleerd te worden, maar intussen 

vinden er zeker 50 controles per jaar plaats. 135 
 

Mw. Heugens antwoordt dat dit het eindrapport is voor de grafietregens. In het rapport aan 

de provincie zal voorgesteld worden om een vervolgonderzoek uit te voeren. Ook wordt een 

Q&A aangeleverd onder bewoners over de situatie in de IJmond. in dit onderzoek is het risico 

voor de medewerkers niet meegenomen, het onderzoek richtte zich enkel op de risico’s voor 140 
de bewoners van Wijk aan Zee. De samenstelling van de slakken en de gevolgen hiervan voor 

de samenstelling van de grafietregens is niet onderzocht. Omdat de locaties telkens zijn 

schoongemaakt tot aan de grafietregen, zijn de metingen betrouwbaar en heeft het geen zin 

om zonder grafietregens te meten. Het onderzoek heeft zich beperkt tot blootstelling van 

jonge kinderen aan opname via huid of mond. Het onderzoek zag ook niet op blootstelling via 145 
drinkwater of op blootstelling via inhalatie. Blootstelling aan methaan via de huid is 

verwaarloosbaar, dit risico is wel beoordeeld bij de PAK’s. In de resultaten van de schoonmaak 

van de locaties was wel een overschrijding van de toxicologische drempelwaarde voor de 

PAK’s te zien, maar hiervoor kan de grafietregen niet als rechtstreekse oorzaak worden 

aangemerkt.  150 
 

1. Opening en mededelingen 

 

De voorzitter opent de vergadering om 20.25 uur en heet de aanwezigen welkom. Deze extra 

vergadering is op verzoek van het college door het presidium georganiseerd en ziet op de 155 
actualiteit van de gezondheidsgevolgen van de grafietregen van Tata Steel.  

 

2. Vaststellen agenda 

 

De agenda wordt ongewijzigd vastgesteld.  160 
 

3. B-agenda Milieu 

 3.a. Resultaat onderzoek RIVM effecten grafietuitstoot Harsco   

 

Dhr. Heijnen (CDA) wil een aantal elementen bespreken. Hij sluit zich aan bij de vragen van 165 
de VVD over het RIVM rapport. Waarom heeft de gedeputeerde niet afgedwongen dat de 

metingen naar fijnstof eerder starten dan in augustus 2019, vooral met het oog op de onrust 

bij omwonenden? Hoe worden de Staten betrokken in het proces en op de hoogte gehouden, 

want sinds maart heeft men niets meer van de gedeputeerde gehoord over deze situatie. 

Waarom was de gedeputeerde niet aanwezig op de informatieavond op donderdag 6 juni, 170 
georganiseerd door Tata? In de brief van Tata Steel van 5 juni wordt verwezen naar een 

overleg op 3 juni van de provincie met Tata Steel, waarin de vertegenwoordigers/ambtenaren 

van de provincie zouden hebben ingestemd met de Roadmap 2030, maar na publicatie van de 

Roadmap meldt de gedeputeerde in een officiële reactie dat alles niet concreet genoeg is en 

hij eerst concrete plannen wil zien. Kan de gedeputeerde deze reacties toelichten? 175 
 

Dhr. Terwal (VVD) is geschrokken van het rapport van RIVM, vanwege de gezondheidsrisico’s 

voor jonge kinderen door blootstelling aan gevaarlijke stoffen. Een dag later al heeft de VVD 

vragen gesteld, waarvan een aantal vragen tijdens de technische briefing beantwoord zijn, 

maar een aantal vragen nog niet. Hij verzoekt de technische vragen sneller te beantwoorden 180 
dan pas over 30 dagen. Er werken 9.000 mensen bij Tata en Harsco en de gezondheidsrisico’s 

voor deze medewerkers zijn niet meegenomen. 9.000 medewerkers is vier keer zoveel als de 

bewoners van Wijk aan Zee. Hij verzoekt een toezegging van de gedeputeerde dat de 

medewerkers in het vervolgonderzoek worden meegenomen. Op 6 juni is er een 

informatieavond georganiseerd door Tata/Harsco, dus waarom organiseert de provincie op 19 185 
juni ook een informatieavond voor de omwonenden? Was het niet beter om in 

gezamenlijkheid en op korte termijn een dergelijke avond te organiseren? Belangrijk is dat nu 

alle ontbrekende informatie over de grafietregens bekend wordt, zoals het definitieve advies 
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van RIVM dat nu voor eind juli gepland staat. Tata en Harsco moeten alles op alles zetten om 

de grafietregens te stoppen en niet zoals in de brief gemeld staat: ‘Het optreden van 190 
grafietuitstoot te minimaliseren’. De maatregelen zoals extra slakpannen en sproeisystemen 

en het bouwen van een gesloten hal moeten met grote spoed gerealiseerd worden. Wat gaat 

de gedeputeerde doen om Tata en Harsco aan de gestelde termijnen te houden, zoals het 

afronden van de hal in april 2020 en welke maatregelen op basis van de escalatieladder 

worden genomen wanneer de termijnen niet gehaald worden? 195 
 

Dhr. Heijnen (CDA) constateert dat het onderzoek door RIVM afgerond is. Wat verwacht de 

VVD nog aanvullend hierop? 

 

Dhr. Terwal (VVD) is benieuwd naar in hoeverre het definitieve advies dat eind juli 200 
beschikbaar komt, afwijkt van de tussentijdse resultaten. In het mogelijke vervolgonderzoek 

moet de gezondheid van de medewerkers beslist worden meegenomen.  

 

Dhr. Smaling (SP) constateert dat het bedrijf steeds milieuvriendelijker produceert, maar er 

bestaan nog steeds grote gezondheidsrisico’s voor de bewoners van Wijk aan Zee en ook voor 205 
de medewerkers. Is de weging van de situatie door de gedeputeerde nu anders geworden dan 

voordat het rapport RIVM beschikbaar was? Welke maatregelen kunnen door de provincie nog 

genomen worden? Het is duidelijk dat het opleggen van dwangsommen geen effect heeft. 

Moet hierover met het Rijk worden overlegd? Het is vreemd dat Harsco niet onder het BRZO-

besluit valt, want de risico’s van alle bedrijven op het terrein bij elkaar tellen cumulatief op. 210 
Heeft de gedeputeerde hier ooit over gesproken? Dat ILT in beroep gaat, geeft wel aan hoe 

ernstig de situatie is. Na het rapport van het RIVM is een aantal maatregelen genomen door 

het bedrijf, zoals het stoppen met vloeibaar kiepen. Waarom is hier niet eerder toe besloten? 

Die mogelijkheid was er toch altijd al? Het bedrijf had al voordat het rapport verscheen, 

maatregelen kunnen nemen om het risico aan blootstelling zoveel mogelijk te verlagen, maar 215 
daartoe heeft het bedrijf niet besloten. Bewoners hebben recht op duidelijkheid en moeten 

weer vertrouwen krijgen dat de provincie voor hun rechten en belangen opkomt, want nu 

bestaat er veel wantrouwen onder de bewoners. 

 

Mw. Klaassen (D66) vindt dat de provincie vanavond haar verantwoordelijkheid moet nemen 220 
en de situatie zo snel mogelijk moet beëindigen. Zou een andere aanpak dan dwangsommen 

en intensivering van toezicht wellicht eerder tot betere resultaten hebben geleid? Waarom 

wordt nu pas door Harsco besloten om niet meer vloeibaar te gieten? Welke instrumenten en 

middelen zijn er nodig om Harsco hier eerder toe te bewegen? De grafietregens waren het 

gevolg van een wijziging in de ertssamenstelling. Is inmiddels informatie beschikbaar over de 225 
ertssamenstelling en kan hierop invloed uitgeoefend worden? Hoe is de OD met de 

vergunningaanvraag omgegaan en waarom is deze verleend? Kan de OD de opgave wel aan en 

is er voldoende kennis en capaciteit beschikbaar? De website www.stofmelding.nl – een 

initiatief van de bewoners – is actief en Tata heeft een sms-service gelanceerd. Wat heeft de 

provincie gedaan? Kan er een ladder gepresenteerd worden met de stappen die de provincie 230 
kan nemen? Is de OD voldoende voorzien van instrumenten en capaciteit om het bedrijf te 

toetsen en te controleren?  

 

Mw. Van Soest (50plus/PvdO) constateert dat de ILT voor de tweede keer een juridische 

procedure start om de provincie te dwingen maatregelen te nemen om Tata strenger aan te 235 
pakken vanwege de overtreding van EU-regels. Waarom heeft de provincie niet eerder naar 

signalen van de burgers en omliggende gemeenten geluisterd? Tijdens de informatieavond 

zijn er veel vragen van bewoners naar voren gekomen, maar de gedeputeerde noch de CdK 

was aanwezig. Veel vragen bleken niet schriftelijk beantwoord te zijn door de provincie. Zelfs 

de Tweede Kamer start een onderzoek naar de wijze van toezicht door de provincie Noord-240 
Holland op de vergunningen. Zelfs Europese regels zijn door Tata overtreden. De uitstoot van 

NOx leidt tot het eerder overlijden van 2.600 mensen per jaar, een citaat uit de Volkskrant. De 

gedeputeerde had het bedrijf stil moeten leggen, want er zijn mensenlevens in gevaar. Het is 

onverteerbaar dat de provincie niet eerder haar verantwoordelijkheid heeft genomen. Was de 

opdrachtformulering voor het onderzoek door het RIVM voldoende duidelijk, want er zijn 245 
meerdere belangen in het geding dan die nu onderzocht zijn.  

 

Ines Kostić (PvdD) benadrukt dat de leefomgeving en gezondheid van mensen en dieren altijd 

op de eerste plaats moeten staan en hier mogen geen compromissen worden gesloten. Is de 

gedeputeerde het hiermee eens en zet hij mensen, dieren en natuur ook op de eerste plaats 250 

http://www.stofmelding.nl/
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bij het opstellen of uitvoeren van beleid of is ook sprake van economische 

belangenafwegingen? Tijdens de discussie over de omgevingsvisie in 2017 is een motie 

aangenomen waarin is vastgelegd dat wordt gestreefd naar het voldoen aan de WHO-normen. 

Hoe gaat de gedeputeerde hier uitvoering aan geven? Er bestaan in het algemeen problemen 

met het meten van schadelijke stoffen bij het bedrijf dat overigens al 100 jaar bestaat. Hoe 255 
kan er beter worden gemeten en beter worden gehandhaafd op fijnstof en andere schadelijke 

stoffen? Het stikstofprobleem wordt pregnanter, mede naar aanleiding van de recente 

uitspraak van de Raad van State, die de PAS volledig opzij heeft geschoven. Hoe worden de 

gevolgen van deze uitspraak vertaald naar Tata en Harsco? De gedeputeerde moet inzetten op 

strengere handhaving en betere controle en monitoring. Rond het gebied van Tata ligt NNN-260 
gebied waar de stikstofdepositie te hoog is. Hoe worden deze belangen gewogen? De PvdD wil 

graag meedenken over oplossingen.  

 

Dhr. Klein (CU) constateert dat voor de gezondheid van de omwonenden de uitstoot door 

Tata ongewenst is. Zijn de provincie en OD nog voldoende in control? Kunnen de problemen 265 
opgelost worden door deze instanties? In de brief van het college staat vaak vermeld “we gaan 

bekijken”, “wij gaan de handhaving intensiveren en wij gaan bekijken hoe wij dat kunnen laten 

plaatsvinden” en “wij doen een beroep op Harsco om het maximale te doen”. Dat leidt tot 

grote zorgen, want er zijn grote negatieve effecten voor de gezondheid van de leefomgeving. 

Hoe kan de gedeputeerde de problemen oplossen en waarom is deze situatie ontstaan terwijl 270 
het bedrijf al 100 jaar bestaat? Zijn er voldoende instrumenten voor controle en handhaving 

beschikbaar? Driekwart van de uitstoot wordt niet veroorzaak door de ROZA-slak – ten 

behoeve waarvan de hal gebouwd wordt – maar door andere stortingen en dat wordt pas in 

2030 aangepast. Is een mogelijke oplossing dat de vergunning wordt herzien? De 2 m afstand 

stofuitstoot naast de stort lijkt niet echt reëel, terwijl hier wel op gehandhaafd wordt.  275 
 

Mw. Kocken (GL) sluit zich aan bij de eerdere bijdragen. GL maakte zich vorig jaar al grote 

zorgen en er zijn door PS al eerder kritische vragen gesteld over het opvoeren van controles 

en van de druk om deze situatie sneller op te heffen. Hoe kijkt de gedeputeerde terug op het 

afgelopen jaar? Achteraf blijkt dat men zich terecht zorgen heeft gemaakt. Het proces is niet 280 
goed verlopen en er zou sneller en adequater actie moeten zijn genomen. De hal ziet op het 

oplossen van één enkel probleem. Eigenlijk is het bouwen van een hal een simpele oplossing. 

Waarom wordt daar nu pas toe overgegaan en niet meteen al na de eerste dwangsom vanwege 

de overtreding van de vergunning? Het onderzoek lijkt vrij beperkt te zijn geweest, want 

effecten op de omliggende natuur, de risico’s voor de werknemers en de risico’s voor de 285 
waterwingebieden zijn niet onderzocht. Komt er een vervolgonderzoek? Bestaat er voldoende 

gevoel van urgentie om de situatie een halt toe te roepen? Is de gedeputeerde bereid om de 

vergunning in te trekken, met inachtneming van de gevolgen voor de werkgelegenheid? De 

dwangsommen sorteren geen effect, wat gaat de gedeputeerde dus nog meer doen? Wanneer 

wordt er een definitieve keuze gemaakt? Bestuursdwang is volgens dhr. Bakker niet haalbaar 290 
vanwege het ontbreken van voldoende expertise. 

 

Mw. Vos (DENK) is heel bezorgd over de situatie. Welke maatregelen gaat het college nemen 

zodat de provincie serieus wordt genomen als handhaver van de regels? 

 295 
Dhr. Voskuil (PvdA) sluit zich aan bij de reeds gestelde vragen en bijdragen. Dwangsommen 

hebben niet voldoende effect gesorteerd, maar er zijn wel degelijk een aantal zaken 

verbeterd, maar nog niet voldoende, want de grafiet en stofregens zijn nog niet gestopt. Wat 

gaat de gedeputeerde doen om de risico’s te mitigeren en wat kunnen PS hieraan bijdragen? 

Het intrekken van de vergunning is een grote stap, vooral met het oog op het feit dat nog niet 300 
alle opties zijn overwogen.   

 

De voorzitter schorst de vergadering. De vergadering wordt heropend.  

 

Gedeputeerde Tekin heeft dit overleg geïnitieerd en bedankt voor de instemming van PS. De 305 
gedeputeerde erkent dat hij PS eerder had moeten informeren, ondanks de hectische periode 

rond de PS-verkiezingen in maart. In de reguliere commissie was eerder geen goede modus 

gevonden om dit onderwerp verdiepend te bespreken, dat zal de komende jaren in de nieuwe 

commissie anders georganiseerd worden. Hij zal met de voorzitter van de nieuwe commissie 

hier concrete afspraken over maken, want bij PS bestaat het beeld dat het college achter de 310 
feiten aanloopt. Het college is bezorgd over en is niet blij met de uitslag van het onderzoek 

door RIVM, want er is opdracht gegeven om een eerste analyse te doen op grafiet. Er moet nu 
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een inhaalslag worden gemaakt want het gezag van de overheid staat onder druk – dat was al 

merkbaar sinds de zomer van 2018 – en dat leidt tot minder vertrouwen bij de burgers. De 

zorgplicht van het college houdt niet op bij de VTH-taken en hij is blij dat in het nieuwe 315 
coalitieakkoord extra wordt ingezet op het realiseren van een gezonde leefomgeving door 

middel van een leefbaarheidsfonds en extra inzet op VTH. De gedeputeerde heeft aan de 

bewoners de ruimte geboden om de onderzoeksvragen te formuleren en tot een 

onderzoeksvoorstel te komen, omdat de actualiteit met name op de grafietschade zag. Uit het 

onderzoek blijkt dat te veel blootstelling aan met name lood schadelijk is voor jonge 320 
kinderen. Ook bij Tata hebben de resultaten tot grote zorgen geleid en er is onmiddellijk een 

gesprek met het college en Harsco gepland om de komende 6 weken verdere stappen te 

zetten. Er kan door de gedeputeerde geen garantie gegeven worden dat de grafietexplosies 

helemaal beëindigd zijn, omdat dit ook te maken heeft met gedragingen van Harsco op het 

terrein. In maart jl. heeft de OD aan Harsco een waarschuwingsbrief gestuurd over de 325 
vervoersbewegingen op het terrein en er wordt overwogen om een LOD op te leggen. De 

gedeputeerde heeft drie weken geleden gesproken met de nieuwe CEO van Harsco, een 

Engelsman. De zorgen over deze gedragingen zijn met hem gedeeld en daar heeft hij meteen 

op geacteerd door nieuwe instructies te geven. Op de werkwijze die in Wales wordt toegepast 

met het oog op gezondheid en monitoring, zal op een later moment in de commissie worden 330 
teruggekomen, want dit biedt zeker mogelijkheden voor de Nederlandse situatie.  

 

Mw. Van Soest (50plus/PvdO) constateert dat de huisartsen het college al hebben 

gewaarschuwd en zelfs de Tweede Kamer heeft een onderzoek gelast. Het college had veel 

eerder in moeten grijpen. Kan de gedeputeerde hier nader op ingaan?  335 
 

Gedeputeerde Tekin meldt dat na de zomer een aantal ultrafijnstofmeters in de omgeving van 

het terrein worden geplaatst, zodat een nulmeting kan plaatsvinden. In de aanloop naar 6 juni 

wilde Tata de Roadmap aan de gedeputeerde Milieu aanbieden, maar vanwege 

agendaproblemen was de gedeputeerde niet zeker of hij aanwezig kon zijn omdat hij al een 340 
andere afspraak had in verband met de coalitieonderhandelingen waarvan hij een van de 

onderhandelaars was. Die situatie speelde voordat het rapport is gepubliceerd. Tata heeft toch 

de uitnodiging verstuurd met daarop zijn naam vermeld, terwijl hij nog niet wist of hij wel of 

niet aanwezig kon zijn. Hij heeft wel overwogen om aanwezig te zijn mits de RIVM ook 

aanwezig was, maar die was verhinderd. De aanwezigheid van de RIVM was essentieel omdat 345 
veel vragen over gezondheid zouden gaan en om die te beantwoorden, was de aanwezigheid 

van deskundigen van RIVM noodzakelijk. Daarom heeft hij ervoor gekozen om niet aanwezig 

te zijn. Wel heeft hij de actieve bewonersgroepen persoonlijk benaderd en gemeld dat hij niet 

aanwezig kon zijn op 6 juni. Tevens is gemeld dat de provincie een aparte informatieavond 

organiseert, waar alle vragen kunnen worden beantwoord. Deze avond zal op 19 juni a.s. 350 
plaatsvinden en daar zal hij wel aanwezig zijn. Ook het RIVM zal hierbij met een aantal 

medewerkers aanwezig zijn. Vanwege de agenda’s was de eerste mogelijkheid op 19 juni.  

 

Dhr. Heijnen (CDA) constateert dat de bewoners van Wijk aan Zee zich grote zorgen maken 

en nu moeten zij twee informatieavonden in twee weken bezoeken. Het is begrijpelijk dat de 355 
gedeputeerde ruimte in zijn agenda reserveerde voor de onderhandelingen, maar het gaat om 

bezorgde inwoners en daar moet de gedeputeerde bij betrokken zijn. De betreffende 

informatieavond betrof de Roadmap 2030 die al eerder met Tata besproken was, de laatste 

keer op 3 juni. Bewoners hebben gevraagd wat de provincie hiervan vond en de enige reactie 

hierop was een tweet van de gedeputeerde over de aangekondigde extra maatregelen. Het 360 
college in de rol van handhaver was niet aanwezig om te reflecteren op de Roadmap en dat is 

onbegrijpelijk.   

 

Gedeputeerde Tekin meldt dat de tweet het nieuwe koelspoor betrof en niet de Roadmap. Hij 

was niet aanwezig bij de bespreking op 3 juni met ambtenaren en Tata maar hier is ook niet 365 
gesproken over de Roadmap. Hij heeft zelf tot tweemaal toe met Tata gesproken over de 

Roadmap, dat is het investeringsplan. Pas nadat zij hierover besloten hebben, kan hij hier 

formeel op reageren. Vanaf februari neemt hij maandelijks deel aan het overleg met de 

milieuwethouders en soms is ook Tata aanwezig. De twee OD’s, de bestuurders van de IJmond 

en het college zullen als één overheid een gezamenlijke reactie op de Roadmap geven, want 370 
uit de gesprekken bleek al dat de bouw van de converterhal naar achter is verschoven en dat 

leidde onmiddellijk tot vragen.   
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Dhr. Heijnen (CDA) vraagt hoe de indruk bij Tata/Harsco ontstaan kan zijn dat het bevoegde 

gezag al heeft ingestemd met de Roadmap terwijl nu blijkt dat er nog geen instemming is 375 
gegeven.  

 

Gedeputeerde Tekin benadrukt dat het het plan voor het koelspoor betreft en niet de 

Roadmap. De Roadmap is eerder gepresenteerd aan de OD, de bestuurders van de IJmond en 

het college en er zijn gesprekken gevoerd met Tata, dus Tata is op de hoogte en kent de 380 
kritiek op het uitstellen van de bouw van de converterhal.   

 

Dhr. Klein (CU) vraagt hoe het RIVM rapport op dat specifieke moment naar buiten is 

gekomen. 

 385 
Gedeputeerde Tekin meldt dat het RIVM onafhankelijk is en zijn eigen tempo bepaalt. RIVM 

heeft wel een publicatieplicht. Kort voor 4 juni hoorde hij dat het rapport gepubliceerd zou 

worden. Veel van de 9.000 medewerkers wonen in de regio en omgeving van het terrein en 

zijn als bewoner betrokken bij het proces. De Arbeidsinspectie is de verantwoordelijkheid van 

de minister/staatssecretaris, maar er is regulier contact tussen de OD en de Arbeidsinspectie. 390 
Voor het snel realiseren van de hal is het proces van vergunningverlening verkort. Normaliter 

duurt het verlenen van een vergunning 26 weken en die termijn is verkort naar 8 weken. 

Daardoor kon het cascodeel naar voren worden gehaald. Er wordt alles aan gedaan om het 

mogelijk te maken dat de hal uiterlijk in april 2020 is gerealiseerd. Bij de pelletfabriek speelt 

dezelfde situatie met de ILT, want dat is een van de grootste NOx-bronnen van Nederland. Het 395 
dispuut betreft het in de vergunning opnemen van een verplicht 

kosteneffectiviteitsonderzoek. Wanneer deze plicht in de vergunning zou zijn opgenomen – 

maar daar bestaan juridisch weinig mogelijkheden voor – dan zou Tata wellicht in beroep zijn 

gegaan, want mochten hier bepaalde maatregelen uit voortkomen, dan zou Tata verplicht zijn 

deze uit te voeren. De gedeputeerde wil eerst het gesprek aangaan met Tata alvorens deze 400 
verplichting in de vergunning op te nemen.   

 

Ines Kostić (PvdD) vraagt waarom er geen juridische grond is om Tata te wijzen op het 

verminderen van de stikstofdeposities.  

 405 
Gedeputeerde Tekin meldt dat het college binnenkort met een reactie richting PS komt over 

de PAS. De PAS wordt daarom nu  even buiten beschouwing gelaten. Tata voldoet aan alle 

geldende (EU)-normen en wetten en daarom is de manoeuvreerruimte voor de gedeputeerde 

soms beperkt.  

 410 
Ines Kostić (PvdD) meldt dat de ILT heeft geconstateerd dat Tata niet aan de Europese normen 

voldoet. Hoe verhoudt dit zich tot de opmerking van de gedeputeerde? 

 

Mw. Van Soest (50plus/PvdO) meldt dat de ILT voor de tweede keer naar de rechter gaat om 

de provincie te dwingen tot het nemen van maatregelen. Waarom zou er juridisch geen 415 
mogelijkheid zijn?  

 

Gedeputeerde Tekin heeft met de directie van Tata gesproken over het dilemma en daarom 

heeft hij Tata verzocht om vrijwillig een kosteneffectiviteitsonderzoek uit te voeren. Tata heeft 

schriftelijk bevestigd hiertoe bereid te zijn. Aan de hieruit voortvloeiende maatregelen zal 420 
Tata gehouden worden, dat is door het college schriftelijk met hen gecommuniceerd. Helaas 

was dit niet voldoende reden voor ILT om de rechtszaak in te trekken. De gedeputeerde 

verwacht dat de resultaten van het kosteneffectiviteitsonderzoek binnenkort bekend worden 

en hij zal de OD en ILT uitnodigen om het onderzoek gezamenlijk te bespreken. Overigens 

vindt de gedeputeerde het prima dat de rechter uitspraak doet over bepaalde dilemma’s zoals 425 
bij Hoogovens 7 en het toepassen van aanvullende voorzieningen – een kleine bron in 

vergelijking met de pelletfabriek – want duidelijkheid hierover zou in dit dossier wellicht 

behulpzaam kunnen zijn. Dit heeft de gedeputeerde ook met de ILT gesproken.  

 

Dhr. Smaling (SP) meent dat een juridische procedure tot versterking van de positie van de 430 
provincie zou kunnen leiden. 

 

Gedeputeerde Tekin had het voornemen om te gaan procederen, maar dat is nu niet meer 

nodig omdat Tata vrijwillig heeft ingestemd met het onderzoek.  

 435 
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Mw. Kocken (GL) zou er voorstander van zijn geweest om het onderzoek verplicht in de 

vergunning op te nemen want dan zou Tata daaraan gehouden kunnen worden. Nu blijkt zelfs 

dat Tata daar vrijwillig toe bereid is. De vergunning is juist een van de instrumenten die 

beschikbaar zijn om dergelijke eisen te stellen en Tata te dwingen deze na te komen.  

 440 
Gedeputeerde Tekin heeft eerder een aantal gesprekken met Tata gevoerd, mede door de 

druk die werd opgevoerd, waarna zij bereid bleken om dit onderzoek vrijwillig uit te voeren. 

Wanneer zij niet akkoord waren gegaan, zou er een andere route zijn gekozen. Het gaat om 

de implementatie van BPT-maatregelen, een van de actualisatieverplichtingen die worden 

doorgevoerd op de vergunning. BPT, een Europees document, is zo ingericht dat onderzoek 445 
moet worden gedaan naar of het redelijkerwijs mogelijk is dat er een emissiereductie wordt 

behaald met bestaande technieken die ook kosteneffectief zijn. Tata voldoet aan de 

emissievoorschriften en er is geoordeeld dat die techniek op basis van BPT niet voorhanden is 

tegen redelijke kosten. Daarom is het niet mogelijk om een dergelijk onderzoek verplicht voor 

te schrijven. De EU-normen zijn de minimale normen die in de vergunning geëist kunnen 450 
worden, maar benadrukt wordt dat de intentie bestaat om toe te werken naar de WHO-normen 

(advieswaarden), in goed overleg met de bewoners en de bedrijven, zoals opgenomen in het 

coalitieakkoord. Er kunnen door de provincie geen bovenwettelijke verplichtingen worden 

opgelegd. De vragen van de bewoners zijn leidend geweest voor het onderzoek door RIVM, 

die zij heeft besproken met de klankbordgroep met een onafhankelijke voorzitter, waar onder 455 
andere bewoners, experts en de GGD aan deelnemen. Fase 1 wordt in de derde week van juli 

opgeleverd en er worden geen aanvullingen verwacht. De opdrachtformulering voor het RIVM-

onderzoek zal door het college beschikbaar worden gesteld. Het VTH-stelsel wordt een keer 

per twee jaar door het Rijk en het IPO gemonitord en binnenkort is dat moment weer 

aangebroken. De staatssecretaris heeft de Tweede Kamer toegezegd om Tata als complexe 460 
casus bij de evaluatie van VTH te toetsen. Dit onderzoek zal aan het eind van het jaar 

afgerond zijn en alsdan zal de gedeputeerde PS hierover informeren. De complexiteit van de 

bedrijven op het terrein van Tata leidt zeker tot zorgen over het in control zijn en door het 

maatschappelijke debat en de zorgen van bewoners ontstaat hier af en toe wat wrijving. De 

vergunning voor de pelletfabriek is daar een goed voorbeeld van. De gedeputeerde is blij dat 465 
de nieuwe coalitie voor de intensivering van de VTH-taken extra middelen ter beschikking 

gaat stellen, zodat er voldoende capaciteit en kennis beschikbaar is, mede met het oog op het 

steeds complexer worden van de situatie en de beschikbare systemen.  

 

Dhr. Klein (CU) erkent dat het een complexe situatie is, maar is vooral bezorgd over het feit 470 
dat de inwoners zich zorgen maken over hun gezondheid. Kunnen hiervoor oplossingen 

bedacht worden?  

 

Gedeputeerde Tekin zet in op duurzame oplossingen zoals het bouwen van een grafiethal en 

converterhal. Er zal een evaluatie uitgevoerd worden van de ontwikkelingen in de komende 6 475 
tot 8 weken in welke periode intensiever zal worden gehandhaafd. Op het snijvlak van 

gezondheid, leefbaarheid en VTH-taken is in Nederland en in de provincie nog een wereld te 

winnen, maar gelukkig gaat de nieuwe coalitie daar meer op inzetten.  

 

Dhr. Heijnen (CDA) benadrukt dat in de kaderbrief van het vorige college ook al 500.000 euro 480 
structureel is vrijgemaakt voor de Omgevingsdiensten en VTH-taken.  

 

Gedeputeerde Tekin meldt dat VTH-taken altijd een belangrijk onderwerp zijn geweest van de 

coalities. VTH, gezondheid en leefbaarheid blijven een ingewikkelde combinatie binnen de 

ruimte van de wet. Hoe het proces er in de komende jaren gaat uitzien, moet men afwachten, 485 
maar er wordt door de OD de komende 6 weken extra gecontroleerd op het vloeibaar storten 

en het verminderen van de grafietexplosies.   

 

Dhr. Smaling (SP) is van mening dat vloeibaar kiepen al eerder gestopt zou moeten zijn dan 

pas na het rapport RIVM. Waarom is daar nu pas voor gekozen?   490 
 

Gedeputeerde Tekin meldt dat Tata de afgelopen maanden nodig heeft gehad voor de finale 

afsluiting van het proces en het inzetten op een duurzame oplossing. Het RIVM-rapport heeft 

het laatste duwtje gegeven. Daarom zijn de komende 6 tot 8 weken cruciaal en hopelijk is de 

uitkomst positief, met name voor de omgeving en hoeft er niet gekozen te worden voor de 495 
zware maatregel van het intrekken van de vergunning.  
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Mw. Kocken (GL) vraagt naar de mening van de gedeputeerde over het mogelijk intrekken van 

de vergunning.  

 500 
Gedeputeerde Tekin meldt dat de komende 6 tot 8 weken cruciaal zijn met het oog op het 

finale sluitstuk. Misschien komt er een nieuwe LOD met het oog op de vervoersbewegingen 

door Harsco op het terrein. Hij kan niet vooruitlopen op wat komen gaat, maar de komende 

maanden zal er extra toezicht en handhaving plaatsvinden.  

 505 
Mw. Klaassen (D66) vraagt wanneer het punt bereikt wordt dat de escalatieladder ingezet 

wordt. Wat zijn de mogelijkheden en hoe ziet dat proces eruit?  

 

Gedeputeerde Tekin zegt toe de commissie schriftelijk te informeren over de escalatieladder. 

Tevens stelt hij voor om op basis van een notitie van het college in de eerste vergadering met 510 
de nieuwe commissie – en bovendien nog een keer in eenzelfde setting als vandaag – vóór het 

zomerreces langer en uitgebreid te spreken over dit dossier, de mogelijkheden en de 

escalatieladder.  

 

Mw. Kocken (GL) vraagt of de gedeputeerde ervan uitgaat dat over 6 weken de vergunning 515 
wordt ingetrokken, want de LOD’s leveren tot op heden geen resultaat op.  

 

Gedeputeerde Tekin kan nu geen uitspraken doen over de situatie over 6 weken. Alle opties 

van de escalatieladder – zoals een derde LOD of bestuursdwang – zijn op dat moment open en 

worden alsdan afgewogen en besproken in de commissie. Hij kan niet vooruitlopen op de 520 
vraag of op dat moment het intrekken van de vergunning een proportionele maatregel zou 

zijn.  

 

Tweede termijn 

 525 
Dhr. Heijnen (CDA) verzoekt om een schorsing.  

 

De voorzitter schorst de vergadering. De vergadering wordt heropend.  

 

Dhr. Heijnen (CDA) heeft met een aantal partijen overlegd en stelt voor de beraadslagingen 530 
nu te beëindigen en deze te continueren in de PS-vergadering van maandag 17 juni a.s. waar 

een interpellatiedebat zal worden aangevraagd in plaats van de aangemelde actualiteit.  

 

De voorzitter constateert dat iedereen zich kan vinden in dit voorstel.  

 535 
4. Sluiting 

 

De voorzitter meldt dat de volgende reguliere Interim Statencommissievergadering op 24 juni 

a.s. gepland staat. Zij dankt iedereen voor de bijdragen en sluit de vergadering om 22.30 uur.  

 540 
 

*** 

 

 

 545 
 


